
DEPUTATUL ANA BIRCHALL:

“Trebuie sã prioritizãm proiecte
pentru Planul de Investiþii Juncker”

Reporter: Cum credeþi cã putem
sã atragem cât mai mulþi bani din
Fondul European pentru Investiþii
Strategice (FEIS)?

Ana Birchall: Consider cã putem
face acest lucru printr-o prioritiza-
re a proiectelor. Mai întâi este ne-
voie sã stabilim domeniile-cheie
cãtre care trebuie direcþionate fi-
nanþãrile, astfel încât decalajele
economice sã fie diminuate, iar
Uniunea Europeanã (UE) sã reintre
pe un trend de creºtere, dupã rece-
siunea economicã.

În prezent, înregistrãm deja
performanþe notabile în ceea ce
înseamnã gradul de absorbþie al
fondurilor europene (53,12% în
martie 2015) ºi avem instrumente-
le pentru a putea valorifica în
avantajul nostru componenta in-
vestiþionalã pe care o presupune
Planul Juncker.

Principala noutate a Planului
este, de fapt, noua paradigmã pri-
vind abordarea investiþiilor, con-
form cãreia fondurile publice nu
vor mai fi folosite pentru investiþii

în active fizice, ci preponderent
pentru investiþii în active financia-
re, astfel ca, prin diverse instru-
mente financiare, sã stimuleze fi-
nanþarea privatã a proiectelor de
investiþii.

Reporter: Sunt sau nu avantajate
statele dezvoltate de acest Plan?

Ana Birchall: Discuþia este com-
plicatã. Þãrile dezvoltate ale UE
susþin cã nu sunt avantajate.
Noi credem cã procesul
de selecþie a proiecte-
lor de investiþii tre-
buie gestionat cu
m ar e at e nþ i e ,
astfel încât com-
ponenta tehnicã a
Planului Juncker
sã nu favor izeze
proiectele propuse
de economii mai puter-
nice, cu experienþã mai
mare, în realizarea documentaþiei
tehnice a proiectelor. Componenta
de asistenþã tehnicã trebuie sã
compenseze aceastã asimetrie
pentru a oferi posibilitatea accesu-

lui la asistenþã statelor membre cu
expertizã redusã în promovarea de
astfel de proiecte ºi cu pieþe finan-
ciare mai puþin mature.

În final, fundamental este ca se-
lectarea proiectelor în cadrul Pla-
nului Juncker sã fie echitabilã. Inte-
grarea armonioasã a tuturor state-
lor, comunitãþilor ºi cetãþenilor
Uniunii Europene trebuie sã urmã-

reascã în mod obligatoriu
reducerea decalajelor

de dezvoltare din-
t re d i f er i t e re-

giuni ale conti-
nentului. Avem
nevoie de in-
t e n s i f i c a r e a
eforturilor de a

reduce atât de-
calajele între ve-

chile ºi noile state
membre, cât ºi decalajele

existente între regiunile ºi comuni-
tãþile în interiorul fiecãrui stat.

Reporter: Þara noastrã a trimis
200 de proiecte, unele strategice ºi
altele doar cu rezonanþã localã. Li-

sta mai poate fi schimbatã?

Ana Birchall: De principiu, existã
posibilitatea sã fie amendatã sau
actualizatã lista de proiecte deja
propusã. Lista iniþialã a fost trimisã
ºi sub presiunea unui interval scurt
de timp pe care instituþiile statului
l-au avut la dispoziþie pentru a se
pune de acord ºi pentru a acomo-
da acele proiecte, care sunt cu ade-
vãrat prioritare. Vã asigur, însã, cã
cele deja trimise acoperã în mare
mãsurã domeniile strategice de
dezvoltare – infrastructurã, ener-
gie, educaþie.

Reporter: Ce tip de proiecte stra-
tegice credeþi cã trebuie sã propu-
nem ca sã beneficiem de facilitaþile
FEIS?

Ana Birchall: Cred cã esenþial
este ca Planul Juncker sã stimuleze
economia realã, pentru o dezvolta-
re durabilã ºi sustenabilã. Astfel,
domenii precum infrastructura
strategicã, sectorul digital, sectorul
energetic, infrastructura de tran-
sport din centrele industriale, edu-
caþia, stimularea ocupãrii forþei de
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Autoritãþile noastre trebuie sã
stabileascã domeniile-cheie cã-
tre care trebuie direcþionate fi-
nanþãrile ºi sã prioritizeze pro-
iectele pe care þara noastrã
doreºte sã le finanþeze cu ajuto-
rul mecanismelor propuse în
Planul Juncker, ne-a declarat
Ana Birchall, preºedintele Comi-
siei pentru Afaceri Europene din
Camera Deputaþilor. Þara
noastrã a trimis 200 de proiecte
la finele anului trecut, dar acea-
stã listã poate fi modificatã, a su-
bliniat domnia sa. Planul Jun-
cker îºi va asuma o funcþie de
preluare a riscurilor pentru a-i
încuraja pe promotori sã iniþieze
investiþii ºi pe finanþatorii priva-
þi sã se implice, ne-a precizat do-
amna Birchall, subliniind cã
acest program are în prim-plan
mediul privat ºi IMM-urile.

"În prezent,
înregistrãm deja

performanþe notabile în
ceea ce înseamnã gradul
de absorbþie al fondurilor

europene (53,12% în
martie 2015)".



muncã sunt prioritare. Totodatã,
este salutarã ºi abordarea Comisiei
Europene de a fi luate în conside-
rare ºi proiectele care nu sunt de
mare anvergurã, dar sunt de im-
portanþã deosebitã.

Reporter: Cum pot fi finanþate
IMM-urile în cadrul mecanismelor
FEIS?

Ana Birchall: Planul porneºte de
la premisa cã motivul pentru nive-
lul constant scãzut al investiþiilor
este încrederea insuficientã a
investitorilor. Cauzele acestei

incertitudini sunt aºteptãrile re-
duse în privinþa cererii viitoare de
produse ºi servicii, fragmentarea
pieþelor financiare ºi lipsa capaci-
tãþii suficiente de asumare a riscu-
rilor. Planul propune ca banii pu-
blici deja existenþi (fãrã împrumu-
turi noi) sã fie utilizaþi pentru con-
solidarea capacitãþii de asumare a
riscurilor, în vederea relansãrii in-
vestiþiilor private. Planul îºi va asu-
ma, aºadar, o funcþie de preluare a
riscurilor pentru a-i încuraja pe
promotori sã iniþieze investiþii ºi

pe finanþatorii privaþi sã se impli-
ce. Deci, Planul Juncker are în
p r i m - p l a n m e d i u l p r i v a t º i
IMM-urile.

Reporter: Sunt sau nu bãncile
autohtone pregãtite sã finanþeze
proiecte private în cadrul acestui
plan?

Ana Birchall: Cred cã cele mai
potrivite sã rãspundã sunt bãncile.
Totuºi, avem un sistem bancar so-
lid. care a fost lipsit de convulsii, în
comparaþie cu bãnci importante
din alte state UE. care, pe fondul

recesiunii economice, au întâmpi-
nat mari dificultãþi.

Cred cã poziþionarea corectã a
bãncilor ar fi aceea în care ar privi
Planul Juncker drept o oportunita-
te de a-ºi consolida poziþiile pe pia-
þã ºi de a ajuta economia. Iar în
acest context, componenta de cre-
ditare joacã un rol deosebit de im-
portant.

Reporter: Vã mulþumesc!
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Comisia pentru Afaceri Europene a fost sesi-
zatã pentru examinarea în fond a Comunicã-
rii Comisiei Europene - Un Plan de investiþii
pentru Europa COM (2014) 903, împreunã
cu alte ºapte comisii permanente. În Plenul
Camerei Deputaþilor de la începutul lunii
aprilie, când a fost dezbãtutã aceastã comu-
nicare, Ana Birchall a declarat: “Comisia a
constatat cã noul plan de investiþii se con-
centreazã exclusiv spre sprijinirea ofertei,
cea mai importantã axã fiind reformele
structurale îndreptate spre înlãturarea ob-
stacolelor de reglementare din calea investi-
þiilor private, absorbþia riscurilor, în princi-
pal prin asigurarea garanþiilor din bani
publici, cu scopul de a mobiliza finanþãri pri-
vate, Comisia pentru afaceri europene consi-
derã cã noul pilon - investiþiile - din cadrul
noului mixt de politici este binevenit, dar
rãmâne încã fragil comparativ cu solidarita-
tea celorlalþi doi piloni, consolidarea fiscalã
ºi reformele structurale”
Domnia  sa  a  spus  cã  fragilitatea  pilonului
investiþii este cauzatã în principal de volu-
mul insuficient de investiþii preconizat pen-
tru a compensa decalajul existent faþã de
tendinþa normalã; ambiguitatea interpretã-

rii ºi dificultatea de punere efectiv, în apli-
care a principiului adiþionalitãþii, conform
cãruia trebuie mobilizate investiþii care al-
tfel nu s-ar fi întâmplat ºi utilizarea unui in-
strument financiar structurat pentru a obþi-
ne un efect de levier mare, care implicã
riscuri majore.
Domnia sa a subliniat cã rezerva de proiec-
te atât din punct de vedere al liniilor di-
rectoare pentru selectarea proiectelor de in-
vestiþii, cât ºi pentru aspectele tehnico-fi-
nanciare ale selecþiei, sprijinã, în principiu,
ideea unei schimbãri majore asupra mode-
lului de creditare, de la sistemul bancar cã-
tre pieþele de capital prin instrumente fi-
nanciare inovatoare, dar care nu poate
reprezenta un substitut pentru investiþiile
publice. Deputatul, care prezideazã Comisia
de Afaceri Europene, a subliniat nevoia de a
se þine seama de particularitãþile economi-
co-financiare ale statelor membre, gradul
de maturitate al pieþelor financiare, expe-
rienþa limitatã a unor state membre de a
utiliza instrumente financiare complexe, ob-
stacolele specifice, precum ºi poziþia fiscalã
a statelor respective, în cadrul acestui Plan
de Investiþii.

Finanþare


